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estivalul Naþional de Folclor
„Strugurele de Aur” - el însuºi
sãrbãtoare a culesului viilor - ani-
verseazã împlinirea a zece ani de
la prima sa ediþie. Dupã cum ne-a
spus Ioana Anghel, director de
PR al „Jidvei”, acest festival „a
fost gândit ca o sãrbãtoare a tra-
diþiei autentice ºi a avut, la înce-
put, caracter local. Nu întâmplã-
tor, prima ediþie a avut loc în pia-
þa centralã din localitatea Jidvei,
în anul 2001, fiind asociatã cu cel
mai important eveniment din ca-
lendarul viticol, culesul viilor, vi-

ticultura fiind aici o ocupaþie de tradiþie ce a
cunoscut oficializarea odatã cu întemeierea
Seiden-ului (vechea denumire a Jidveiului),
de cãtre saºi, în secolul al XIII-lea”.

Urmãtoarele patru ediþii s-au desfãºurat
la Blaj, urmând ca, începând cu anul 2006,
festivalul sã se mute la Alba Iulia. În anul
2004, evenimentul a cãpãtat caracter naþio-
nal, odatã cu transmiterea sa la postul pu-
blic de televiziune, în emisiunea „Tezaur
Folcloric”.

„Fiind, totuºi, o sãrbãtoare a recoltei, ul-
tima zi a Festivalului are loc la Jidvei, sub
forma unui ecou al Galei Laureaþilor, unde
nume consacrate ale folclorului românesc
împart scena cu artiºti ºi formaþii folclorice
locale”, ne-a mai precizat Ioana Anghel.

Ediþia jubiliarã a festivalului se desfãºoarã
chiar în aceste zile (15-19 septembrie), pro-
ducãtor fiind, ca în fiecare an, compania
„Jidvei”. Astfel, în fiecare searã, pânã
sâmbãtã, inclusiv, între orele 18.30-20.30, pe
scena Casei de Culturã a Sindicatelor din
Alba Iulia ºi duminicã, în intervalul
14.00-18.00, în Piaþa Primãriei din Jidvei,
vor susþine recitaluri folclorice interpreþi cu-
noscuþi din diverse zone ale þãrii. n

„Strugurele de Aur” - ajuns la o ediþie jubiliarã

Festivalul Naþional de Folclor „Strugurele de Aur”, ediþia 2007.

„Jidvei” intenþioneazã sã-ºi
intensifice exporturile

ânã în prezent, exporturile nu au
constituit o prioritate pentru com-
pania „Jidvei” ºi, în consecinþã,
acestea nu au depãºit 3% din pro-
ducþie, dupã cum ne-a spus Ioana
Anghel, directorul de PR al socie-
tãþii. Domnia sa considerã, însã, cã

vinurile produse de „Jidvei” sunt apreciate ºi
în afara þãrii, având în vedere premiile obþi-
nute în cadrul concursurilor internaþionale:
„De aceea, luãm în calcul o intensificare a
activitãþii de export. Problema noastrã cu ex-
portul apare din faptul cã vinurile pe care le
comercializãm (majoritatea DOC) sunt vi-
nuri scumpe ce nu pot concura la preþ cu vi-
nurile vrac vândute pe piaþa externã. Pentru
ca vinurile noastre sã-ºi gãseascã un loc în
alte þãri, ar trebui, mai întâi, ca România sã
fie recunoscutã ca o þarã cu tradiþie în produ-
cerea vinurilor de calitate. Fãrã un astfel de
«brand de þarã» vinurile româneºti rãmân
pentru consumatorul din afarã vinuri cu o
provenienþã obscurã ce nu îl pot convinge sã
facã o primã achiziþie”.

Un alt obiectiv al „Jidveiului” este conso-
lidarea relaþiei cu distribuitorii, ca urmare a
diminuãrii consumului de vin în HoReCa.
„Cât despre consumul în retail, unde contea-
zã foarte mult aspectul produsului, suntem
într-un proces de regândire a imaginii produ-
selor «Jidvei», acesta fiind ºi motivul din
spatele relansãrii «Craiþei Transilvaniei», dar
ºi al alegerii unei etichete moderne, cu im-

pact, pentru «Nec Plus Ultra». De asemenea,
încercãm sã pãstrãm, sau chiar sã îmbunãtã-
þim calitatea produselor, deoarece conside-
rãm cã orice fel de strategie nu poate sã ge-
nereze decât o primã vânzare, pentru mai
mult fiind nevoie de calitate”, ne-a specificat
Ioana Anghel.

Potrivit domniei sale, compania intenþio-
neazã sã demareze o campanie de degustãri
cu dublã utilitate: ”Va prezenta vinurile de
«Jidvei» consumatorilor, dar îi va ºi învãþa
pe aceºtia ce anume sã urmãreascã atunci
când achiziþioneazã ºi degustã un vin”.

Afectatã nu în foarte mare mãsurã de cri-
za economicã, pe lângã relansarea unui vin

ºi includerea unui brand nou în portofoliu,
societatea va lãrgi gama vinurilor de masã,
prin introducerea a douã vinuri demidulci
(alb ºi roºu), ca strategie pentru depãºirea
perioadei dificile în care se aflã întreaga
economie.

De la 1000 ha de vie în 1999, la
2010 ha în 2010

În anul 1999, când compania a fost priva-
tizatã, deþinea în jur de 1000 hectare de viþã
de vie, majoritatea viilor fiind îmbãtrânite. În
prezent, „Jidvei” deþine o suprafaþã de 2010
hectare, toate plantaþiile fiind noi ºi majorita-
tea deja pe rod, ne-a menþionat doamna
Anghel: „Acesta este ºi motivul pentru care,
timp de trei ani consecutivi (2006-2008), am
primit premiul pentru cea mai întinsã supra-
faþã nou înfiinþatã de viþã de vie”. Proiectul
de reabilitare a 680 de hectare de vie a înce-
put în 2006 ºi a fost finalizat în 2008, având
o valoare de 11 milioane de euro. În 2009,
investiþiile s-au cifrat la 9 milioane de euro ºi
au reprezentat reabilitarea a 450 de hectare
de viþã de vie, achiziþionarea unui sistem
complet de maºini agricole pentru mecaniza-
rea totalã a 300 de hectare de viþã ºi înfiinþa-
rea unei crame noi pentru vinificaþie ºi
îmbuteliere. Finanþarea pentru aceste
proiecte a provenit 50% din surse proprii ºi
50% din fonduri europene.

Cele mai scumpe vinuri „Jidvei”
sunt din gama „Castel”

La „Jidvei” se cultivã atât soiuri de
struguri autohtone, ca „Feteascã Albã” ºi
„Feteascã Regalã”, cât ºi soiuri internaþio-
nale: „Chardonnay”, „Sauvignon Blanc”,
„Muscat Ottonel”, „Riesling Italian”, „Rie-
sling de Rhin”, „Traminer Roz”, „Neubur-
ger”, „Pinot Gris”, „Pinot Noir”, „Cabernet
Sauvignon”.

În portofoliul companiei se gãsesc trei ti-
puri de produse: vinuri liniºtite, vinuri spu-
mante ºi vinars. Vinurile liniºtite acoperã de
la vinuri de masã pânã la vinuri „Rezerve”
(gama „Castel”). Din vinurile vândute de
„Jidvei”, 90% sunt vinuri D.O.C. Momen-
tan, vinuri roºii se regãsesc doar în categoria
vinurilor de masã, restul fiind nu-
mai vinuri albe. Vinurile spuman-
te sunt toate realizate dupã
m e t o d a t r a d i þ i o n a l ã -
„Champenoise”.

Cele mai scumpe vinuri de Jid-
vei din piaþã sunt cele din gama
„Castel”, pentru vinurile liniºtite ºi
„Romantine” ºi „Extra Dry”, pen-
tru vinurile spumante. „Jidveiul”
are ºi o vinotecã, unde se aflã depo-
zitate vinuri de peste 30 ani. Aceas-
ta va fi valorificatã la momentul
oportun, potrivit sursei citate. De
asemenea, cramele „Jidvei” adãpos-
tesc o întreagã serie de „Castel Sa-
uvignon Blanc”, cu etichete unicat,
realizate de artiºti graficieni de re-
nume din þarã ºi din strãinãtate. La
ora actualã, capacitatea de produc-
þie este de circa 10 milioane de litri,
în companie lucrând în jur de 900
de angajaþi. n

LE MANOIR:

„Preþul vinului a atins, în acest an,
cele mai mari cote din istorie”

Preþul vinului de înaltã clasã
ruleazã foarte mult, putân-
du-se modifica în fiecare zi,
ne-a precizat Cristian Preotu,
reprezentantul firmei importa-
toare „Le Manoir”: „Sunt ºi
brokeri în domeniu, e o «bur-
sã» permanentã, e fãcutã de
castele. Dacã existã o cantita-
te mare pe piaþã scoasã de un
castel („castelele” reprezintã
proprietãþile podgoriilor, cele
din Bordeaux fiind chiar caste-
le) ºi preþurile încep sã scadã,
castelele recupereazã vinul ca
sã nu-i scadã preþul. Existã
brokeri care fac acest lucru,
persoane care negociazã sau
distribuitori. Vinul este scos pe
piaþã, dupã care poate fi rãs-
cumpãrat, îi creºte preþul ºi
este din nou rescos pe piaþã.
Este o bursã care are o regle-
mentare cutumierã, sunt ace-
leaºi reguli, aceleaºi comisioa-
ne de sute de ani”.

În acest context, Cristian
Preotu ne-a vorbit despre piaþa
„en Primeur”, care se practicã
în Bordeaux. Campania de
vânzare a vinurilor „en Prime-
ur” începe în luna februarie a
anului urmãtor celui în care
este produs vinul, dupã degus-
tarea vinurilor din butoi. Degu-
starea din februarie 2010 a
fost facutã pentru vinurile cu-
lese în toamna lui 2009. „La
degustare participã critici, jur-
naliºti ºi comercianþi de vinuri,
se dau note, se fac comentarii,

dupã care încep ofertele cãtre
diverºi cumpãrãtori. Se fac ne-
gocieri, existã mai multe tranºe
de preþ, iar acesta poate urca
foarte sus”, ne-a spus domnul
Preotu, adãugând cã, în acest
an, preþurile sunt cele mai mari
din istorie ºi cresc în continuare.

Vinurile cumpãrate „en Pri-
meur” sunt plãtite în întregime,
în momentul vânzãrii ºi livrate
cãtre cumpãrãtori în momentul
punerii în sticle. Spre exemplu,
vinurile bune de anul trecut,
vândute în acest an, vor fi
livrate anul viitor iar vinurile
foarte bune (gen Mouton Rot-
schild, Margaux, Haut Brion...)
produse în 2009 ºi vândute la
începutul lui 2010 vor ajunge
la cumpãrãtor în 2012. „Avem
ºi noi clienþi care cumpãrã vi-
nuri «en Primeur», în special
din regiunea Bordeaux", ne-a
precizat reprezentantul „Le
Manoir”: „Vrem sã lansãm,
începând de anul viitor, vânza-
rea unui vin românesc «en Pri-
meur»: «Rezerva» de la «Davi-
no», pe care îl comercializãm
în exclusivitate”.

Despre vânzarea „en Prime-
ur”, Cristian Preotu ne-a subli-
niat: „Este un fel de pariu, dar
de cele mei multe ori pariurile
sunt câºtigãtoare. Noi avem
clienþi care plãtesc acum ºi pri-
mesc vinul peste doi ani. În fie-
care an se întâmplã acest lucru
în Bordeaux. La vinurile foarte
bune, în funcþie de ce vin a

achiziþionat anul trecut, cum-
pãrãtorul primeºte anumite
cote, fiind mai multe tipuri de
preþuri. Numai cei care nego-
ciazã ºi importatorii cumpãrã,
persoanele fizice nu cumpãrã
vin direct de la producãtori, ci
doar prin brokeri, care primesc
un comision de 2%. În princi-
piu, preþurile se dubleazã”.

Acest fenomen este pre-
zent ºi în cadrul vânzãrilor „Da-
vino”, potrivit lui Dan Balaban,
managerul societãþii, care ne-a
spus: „Producþia noastrã este
vândutã, în general, cu mult
înainte, avem vinuri care se
vând ºi cu 2-3 ani înainte de a
fi scoase pe piaþã ºi vinuri care
se vând înainte de recoltã. Oa-
menii care se pricep sau care
cumpãrã de mult timp de la noi
urmãresc anii, vin în perioada
mai-iunie, vãd vinul înainte de
a-l scoate din baric, cu 2-3 ani
înainte de a fi scos pe piaþã, ºi-l
cumpãrã. Sunt ºi vinuri albe pe
care le vindem înainte de recol-
tã. Nu vindem tot, ci doar
40-50% din producþie, numai
cãtre clienþi care ºtiu cã vin-
dem de ani de zile în acest
mod. Riscul este foarte mic sã
nu iasã vinul conform estimãri-
lor, iar dacã producþia chiar nu
este cea scontatã, le putem da
alte sortimente de vin”. n

Anul viticol 2010 a fost un an greu, din cauza cantitãþii mari de precipitaþii din lunile
iunie, iulie ºi începutul lui august. Cu toate acestea, la „Jidvei”, ca urmare a aplicãrii la
timp a tratamentelor fito-sanitare ºi a folosirii produselor de calitate, strugurii nu au avut
de suferit, ne-a spus Ioana Anghel: „În prezent, maturarea decurge în condiþii foarte
bune, cantitatea de zaharuri din struguri îndreptându-ne sã ne aºteptãm la o recoltã fo-
arte bunã - atât cantitativ, cât ºi calitativ - ceea ce înseamnã ºi un vin de calitate".

PAGINÃ REALIZATÃ DE
EMILIA OLESCU

Pe lângã premiile obþinute la nivel naþio-
nal, în acest an, „Jidvei” a obþinut urmã-
toarele medalii internaþionale

- o medalie de aur - „Concours Mon-
dial de Bruxelles” (Palermo), cu
„Chardonnay”
- douã medalii de argint - „Vinalies
Internationales” (Paris), cu „Feteas-
cã Regalã” ºi „Gewurztraminer”
(ambele 2007)
- douã medalii de argint -”La Selezio-
ne del Sindaco” (Brindisi), cu „Sauvi-
gnon Blanc Nec Plus Ultra” ºi „Ries-
ling Tarnave Castle” (ambele 2009).

Vinurile de „Jidvei” au obþinut, în total,
peste 100 de medalii la nivel naþional ºi
internaþional.


